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Starostův 
sloupek
Vážení a milí prachatičtí 
spoluobčané, chtěl bych 
Vám popřát úspěšné vy-
kročení do právě započa-
tého roku 2024. Ten uply-

nulý nebyl vůbec jednoduchý jak z pohledu rostoucích 
cen energií, tak z důvodu přetrvávajících, ale i nově 
zažehnutých válečných konfl iktů s významnými do-
pady na naší zemi.
Neztěžovat již více život Vám všem, prachatickým ob-
čanům, se prosto snažíme za město alespoň ve staros-
tech běžných dnů. Aktivně přispíváme například k eli-
minaci růstu cenové hladiny. V tomto ohledu díky 
částečnému omezování investic, čímž se bohužel tro-
chu přibržďuje rozvoj města, využíváme prostředky 
ve prospěch mírnění dopadu infl ace, která se pak ne-
projevuje v plném rozsahu. V takto mimořádně složité 
době je však dané přerozdělení prostředků města 
a prozatímní nepodléhání trendu navyšování po-
platků, např. za komunální odpad, dle mého názoru 
vhodné.
Předpokládané rozpočtové příjmy letošního roku nám 
zajistí řádný chod města i zřizovaných organizací, 
u kterých jsme zohlednili požadavky na pokrytí vět-
šiny zvýšených nákladů. To se týká hlavně školských 
zařízení. 
Většina plateb a poplatků, jak jsem již uvedl, zůstává 
stejná. Nepatrně, o cca 4,5 %, se zvedá cena vodného 
a stočného z důvodu vyšší sazby DPH o 2 procentní 
body a promítnutí zvýšených nákladů ze strany provo-
zovatele. Ve všech obcích a městech, včetně tedy Pra-
chatic, se pak plošně zvedá daň z nemovitosti, aniž by 
na to město mělo svůj vliv. V oblastech, kde však svůj 
vliv město má, se i v roce 2024 pokračuje v rámci sta-
bilní cenové politiky. Naším cílem zůstává, aby i letos 
zůstaly Prachatice stále příjemným místem pro život. 
Proto ani kultura, sport či volnočasové aktivity nebu-
dou nijak strádat a na jejich podporu jsme zvýšili fi -
nanční prostředky. 
Připravujeme či spolupořádáme další ročníky tradič-
ních akcí, namátkou třeba Dny duchovní hudby, Slav-
nosti solné zlaté stezky, XTERRA, Bohemia Jazz festi-
val, městské trhy či opět bohatý adventní program. 
Úplnou novinkou bude cyklistický horský závod
L‘ETAPE a prachatický železniční den.
V oblasti investic je v rámci rozpočtu zařazena hned 
celá řada projektů, včetně těch pod čarou, které prak-
ticky jen čekají na svůj vhodný okamžik, např. vypsání 
dotačního titulu. O tom bych se rád rozepsal v příštím 
vydání. Věřím, že díky maximalizaci úsilí se nám bude 
dařit zhodnocovat naše kroky ve prospěch města. Rov-
něž však vidím, že se zde o lepší společný život snaží 
mnoho z Vás. A možná i proto si v nedávno zveřejně-
ném žebříčku srovnání kvality života v českých měs-
tech polepšily Prachatice v rámci celé České republiky 
o několik desítek příček na skvělé 33. místo. A já Vám 
za to velmi děkuji.
Přeji nám všem nejen hodně zdraví, ale i úspěšný 
a šťastný rok 2024.

Jan Bauer, starosta města Prachatice

První krok k nové bytové výstavbě
Město by mělo dlouhodobě naplňovat svůj hlavní účel, tedy zajistit vysokou kvalitu života pro své 
obyvatele. Prachatice by se jako každé prosperující město mělo rozvíjet všestranně a udržitelně rea-
govat na různé výzvy, jako je například potřeba kvalitního dostupného bydlení, stárnutí populace, 
klimatická změna, sociální nerovnosti, suburbanizace apod. Potřeba kvalitního dostupného bydlení 
v pestré nabídce byla v Prachaticích v minulé době zanedbávána. To vedlo mimo jiné ke stěhování 
mnoha obyvatel do okolních obcí, což přináší mnoho negativních důsledků od nárůstu zátěže indi-
viduální automobilové dopravy po snižování příjmů města z rozpočtového určení daní. Současné 
vedení města si tento problém uvědomuje jako jednu z priorit. Z tohoto důvodu byla ve spolupráci 
s městským architektem připravena ověřovací studie souboru bytových domů mezi ulicemi Budova-
telská a Národní. Tato lokalita byla vybrána s ohledem na nejlepší předpoklady pro bytovou 
výstavbu, Jedná se o plochu o velikosti 11 062 m2, jež by dokázala naplnit požadované nároky. 
Těsný kontakt se stávajícím sídlištěm, pozemky vlastněné 100% městem, dostupné veškeré inženýr-
ské sítě, blízkost základní školy i základních služeb, dobrá dostupnost centra města. O pozemek je 
rovněž opakovaně zájem ze strany developerů, avšak jimi nabízená kvalita zástavby pro město 
dostatečně nesplňuje požadované parametry. Lokalita by navíc vhodným architektonickým návr-
hem mohla získat na své atraktivitě.
Díky jasné vizi a pomocí pečlivého a citlivého plánování tak bude mít město svou budoucí podobu 
ve svých rukách a snadněji bude odolávat nejrůznějším developerským pokusům, které by byly 
cíleny výhradně na zisk, ale opomíjely by potřeby města a jeho občanů, jako např. kapacity parkova-
cích míst či ploch městské zeleně apod. Pro ověřovací studii bylo na doporučení městského archi-
tekta a v souladu s usnesením Rady města osloveno pět významných a renomovaných architektonic-
kých kanceláří, které již měly s podobným zadáním zkušenosti. Zadáním bylo přinést do území kva-
litu, brát ohled na stávající charakter a hodnoty území, charakterem a objemem zástavby zásadním 
způsobem nenarušit kontext stávající stavební substance, zachovat množství zeleně, dbát na ekolo-
gickou udržitelnost, zohlednit dopravní vazby v území, řešit napojení pěších cest v území, možné 
využití pro občanskou vybavenost s omezením budov obchodního prodeje na max. 1000 m2, dispo-
zice bytů navrhnout v souladu se soudobými trendy a dostatečně atraktivní pro budoucí obyvatele,  
skladbu bytů nastavit pro možný sociální mix obyvatel, prověřit možnost zvýšení parkovací kapa-
city v území nad rámec parkovacích nároků objektů, umožnit etapizaci celého záměru včetně mož-
nosti výstavby různými subjekty.
Jako nejlepší ze čtyř obdržených návrhů byl odbornou porotou vybrán návrh atelieru RDTH archi-
tekti s. r. o. Jedná se po všech stránkách o vynikající návrh, jehož jednou z mnoha kvalit je i přiměře-
nost. Přiměřenost ekonomická, racionální, komfortní a adaptabilní ale také inkluzivní a schopná 
přinést zlepšení, radost i překvapení nejen těm, kteří v místě budou bydlet, ale i těm, kteří i jinde 
ve městě žijí, pracují nebo se vzdělávají.
Zadání studie je v souladu se záměrem vedení města projekty řešit koncepčně, ve spolupráci s měst-
ským architektem s cílem vzniku ekonomicky přiměřené, realizovatelné, a přitom kvalitní architek-
tury a veřejných prostranství. Cena projektové dokumentace je jen malý zlomek z nákladů na reali-
zaci staveb, přesto zásadním způsobem rozhoduje o jejich kvalitě i o nákladech na stavbu a budoucí 
údržbu. Proto je kvalitní návrh vždycky prvořadý a investice do něj nemůže být podceněna, neboť 
její vliv v rámci budoucích násobně vyšších nákladů na výstavbu bude hrát klíčovou roli.

Jakub Nepustil, místostarosta města
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Ověřovací studie souboru staveb mezi ulicemi Budovatelská a Národní. Foto RDTH architekti, s. r. o.
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Vodné a stočné na rok 2024
„Když jsme loni schvalovali cenu vodného a stočného ve výši 102,15 Kč 
včetně DPH 10% na letošní rok 2023, tvrdě jsme se konfrontovali s reali-
tou energetické krize a inflace. Ta tehdy přinesla meziročně citelně vyšší 
cenu za tyto služby. Přestože je inflace stále dosti vysoká a ani na trhu 
s energiemi nepanuje klid, letos naštěstí k žádnému šoku nedochází,“ 
konstatoval po jednání rady města 4. prosince 2023 starosta 
Jan Bauer.
V roce 2024 budou odběratelé platit částku 106,9 Kč včetně již stá-
tem navýšené DPH o 2 procentní body. „Cena pohyblivé složky pak 
roste celkem o čtyři a půl procenta, což je zhruba polovina aktuální 
míry inflace. Průměrné domácnosti se tedy náklady na vodné a stočné 
zvednou o přibližně jednu korunu denně, a to v situaci, kdy v některých 
městech a obcích reálně může dojít k růstu vodného a stočného třeba 
i o desítky procent. K ničemu takovému v Prachaticích naštěstí nedo-
chází,“ zdůraznil starosta města.
Vodohospodářský majetek města Prachatice provozuje českobudějo-
vická společnost ČEVAK a. s., která tak činí na základě dlouhodobé 
smlouvy na období let 2023–2032. Meziroční změny ceny po dobu 
trvání kontraktu jsou přípustné pouze v souladu s vysoutěženými 
a smluvně ujednanými pravidly. Tyto korektně nastavené podmínky 
aktuálně eliminují riziko skokového zdražování např. o plnou míru 
inflace a další případné náklady. Příznivému stavu přispělo rovněž 
dřívější rozhodnutí Rady města Prachatice nezvyšovat právě 
nájemné společnosti ČEVAK za vodohospodářský majetek.

Eva Suchá, asistentka vedení města 

Čestné uznání pro úřad
V soutěži Úřad na cestě k rovnosti, kde se zohledňovaly pomoc 
ženám ohroženým sociálním vyloučením, genderová diskriminace 
a další témata, získal Městský úřad Prachatice čestné uznání 
od Ministerstva vnitra ČR, Institutu pro veřejnou správu Praha 
a Úřadu vlády ČR. Ocenění se rozdávala v rámci konference, která 
se konala pod záštitou manželky prezidenta České republiky Evy 
Pavlové, 1. místopředsedy vlády a ministra Víta Rakušana, náměst-
kyně ministra pro evropské záležitosti a vládní zmocněnkyně 
pro lidská práva Kláry Šimáčkové Laurenčíkové.

Hanka Rabenhauptová

Komise sociální a prevence kriminality
… Rady města Prachatice se potkala během uplynulého roku šest-
krát a třikrát na akcích v rámci města. Komise vždy na svých jedná-
ních byla usnášeníschopná. Navštívila a seznámila se se službami – 
azylový dům, domov pro seniory, osobní asistence, občanská 
poradna. Vyřizovala několik podnětů od občanů, se kterými členové 
přišli.
Komise pomáhá při dobrovolnických aktivitách. Podílela se na pří-
pravě plánu prevence kriminality, plánování sociálních služeb nebo 
při významných dnech (Den seniorů, Den pečujících …) Jmenovitě 
děkujeme Zdeňkovi Krejsovi, Růženě Štemberkové, Andree Taja-
novské, Pavle Kolínové, Aleně Kneiflové, Janě Holé a Jindřišce 
Pokorné. Hanka Rabenhauptová, garant komise

Sněhová kalamita
Rada města na jednání 4. prosince 2023 zhodnotila průběh sněhové 
kalamity, která citelně zasáhla Prachatice a okolí od sobotních ran-
ních hodin prvního prosincového víkendu.

Děkuji všem, kteří se od brzkých ranních hodin podíleli celý víkend 
na zpřístupnění zejména základní dopravní infrastruktury. Velké 
poděkování patří Technickým službám Prachatice, Městské policii 
a dále soukromému sektoru, který nám nabídl pomocnou ruku, 
dále také všem zaměstnancům, kteří se na koordinaci a odklízení 
sněhu podíleli. Spojením všech těchto sil se nám podařilo zajistit 
základní infrastrukturní dostupnost ve městě. Děkujeme všem 
zapojeným subjektům. Vaší pomoci si velice vážíme.

Jan Bauer, starosta města, foto Eva Suchá

Svoz vánočních stromků
Odstrojené vánoční stromky budeme svážet 9., 10., 16., 17., 23. 
a 24. ledna 2024.
Stromky je nutné shromažďovat k popelnicím a ke kontejnerům 
na komunální odpady.

Petr Vávra, jednatel Technických služeb Prachatice

Od roku 2011 ve městě Prachatice probíhá sběr použitých potravi-
nářských olejů a tuků do speciálních nádob, tmavě zelených plasto-
vých popelnic. V prosinci loňského roku jsme ve spolupráci se spo-
lečností EKO-PF s. r. o., rozšířili sběr ze stávajících 14 stanovišť 
na 24. Nově jsou nádoby umístěny ve sběrných místech:
•  ul. Pod Hradbami, za prodejnou Teta, 
•  ul. Pod Cvrčkovem, u kiosku v přístřešku na parkovišti,  
•  ul. Rumpálova, u schodů,
•  ul. Husinecká, u prodejny COOP,
•  ul. Budovatelská, horní parkoviště,
•  ul. U Rybníčku, u dopravního hřiště,
•  ul. Mírová, box u č. p. 1014,
•  ul. U Lipového dvora, man. plocha před SÚS,

•  ul. Krumlovská, parkoviště u bytovky, 
•  Ostrov, u prodejny Parus. 
Do nádob patří použité jedlé oleje ze smažení, fritování, oleje 
ze salátů, rybiček, nakládaných potravin a dále použité jedlé tuky 
(máslo, sádlo …). Použité oleje a tuky se do zelených nádob vkládají 
pouze v uzavřených plastových nádobách např. PET lahvích.
Do nádob nepatří motorové oleje, jiné syntetické oleje, ostatní 
komunální odpad. Nádoby jsou městu pronajímány zdarma od spo-
lečnosti EKO-PF s. r. o., která zajišťuje i jejich údržbu a svoz dle napl-
něnosti nádob. Cílem instalace je zvýšení úrovně třídění odpadů 
ve městě, které jinak končí ve veřejné kanalizaci, kde následně způ-
sobují problémy (zanášení kanalizačního potrubí, problémy 
na ČOV). Lenka Machartová, odbor životního prostředí

Rozšíření sběru použitých potravinářských olejů a tuků

Slavnostní zahájení L‘Etape
Czech Republic by Tour de France

Starosta města Jan Bauer se účastnil slavnost-
ního zahájení mezinárodně významné cyklis-
tické akce L‘Etape Czech Republic by Tour de 
France. Proč právě starosta Prachatic? Protože 
prachatické historické náměstí se stane v roce 
2024 startovním i cílovým místem horské etapy 
tohoto prestižního závodu silniční cyklistiky.
V sobotu 17. srpna 2024 se vše uskuteční v Prachaticích NAŽIVO 
a my z toho máme velkou radost! Více informací naleznete https://
www.letapeczech.cz/ Text a foto Luboš Šafránek, tajemník MěÚ
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Vláda České republiky na svém jednání dne 6. prosince 2023 
na návrh ministra kultury schválila prohlášení osmnácti kulturních 
památek za národní kulturní památky. Mezi nimi je soubor čtrnácti 
radnic s mimořádnou architektonickou, urbanistickou a umělecko-
historickou hodnotou. Součástí tohoto souboru je rovněž naše Stará 
radnice č. p. 1 na Velkém náměstí, čímž je oficiálně potvrzena její 
příslušnost k nejvýznamnější a nejautentičtěji dochované části kul-
turního bohatství České republiky (prohlášení má být účinné 
od 1. července 2024).
Jak v této souvislosti 
uvádí Ministerstvo kul-
tury na svých webových 
stránkách, radničním 
stavbám věnovali měšťané 
velkou pozornost, což se 
projevovalo na jej ich 
dominantním umístění 
v sídelní struktuře města 
a reprezentativní podobě. 
Jsou jedním z hlavních 
symbolů dlouhé a bohaté 
historie a politického, 
hospodářského a kul-
t u r ně - s p o l e če n s k é h o 
významu našich měst, 
n e b oť  u p a m a tov á v a j í 
na nabytá městská práva, 
u d ě l e n á  p r i v i l e g i a , 
n a  v á ž e n o s t ,  m o c , 
obchodní talent, slávu 
a výtvarný vkus někdejších měšťanů, městských rad a samospráv. 
Soubor předmětných radnic je mimořádně významným dokladem 
stavební typologie vývoje radničních budov v České republice, který 
obsahuje nejvýznamnější reprezentanty různých slohových období 
a úrovně městské kultury. Představuje mimořádně cennou poklad-
nici historických architektonických stylů a přehlídku kvalitních tra-
dičních uměleckých řemesel.
Z nyní prohlášených osmnácti národních kulturních památek je 
Stará radnice v Prachaticích jediným zástupcem z Jihočeského 
kraje. Postavena byla v letech 1570–1571 vlašskými zedníky a kame-

níky jako dvoupatrová budova se dvěma krátkými dvorními křídly 
a malou věžičkou v ose průčelí na valbové střeše.
Podle profesora oboru dějin architektury Karla Kibice vyniká mezi 
renesančními radničními budovami architektonickou a dispoziční 
ojedinělostí celkové koncepce a chiaroscurovou výzdobou průčelí. 
Celková koncepce budovy představuje symbiózu italského rene-
sančního paláce od vlašského architekta a radniční budovy v čes-
kém prostředí. Např. průčelí radnice, členěné pásovými podoken-
ními horizontálními římsami, asymetricky umístěným bosovaným 

v s t u p n í m  p o r t á l e m 
a čtyřmi menšími zamří-
žovanými okny v přízemí, 
pěti stylovými sdruže-
nými okny v obou horních 
patrech, s nárožní bosáží 
a ukončením malovanou 
římsou, představuje ital-
ský renesanční palác. Rad-
nici z něj dělala věž na val-
bové střeše, která se však 
kvůli několika požárům 
nedochovala. Obdobně 
dispozice budovy odpo-
vídá palácové svou pravo-
úhlostí a provozní jedno-
značností, přičemž však 
vyhovuje potřebám rad-
nice,  např.   velkými 
síněmi v přízemí i patře 
a podružnými prostory 

ve dvorních křídlech. Technika chiaroscura na průčelí je ojedinělá 
(na renesančních budovách je běžná sgrafitová), navíc vyplňuje 
všechna volná místa průčelí v přízemí i patrech. Přitom umělecká 
úroveň výzdoby má nejvyšší možnou úroveň, obsah je hluboce pro-
myšlen, latinské nápisy svědčí o tehdejší vysoké kultuře města 
a úrovni vzdělanosti. Stará radnice se současně dodnes zachovala – 
vyjma zmíněného zastřešení s věžičkou – v původní podobě, a to jak 
dispozičně, tak z hlediska průčelí, což při jeho bohaté obrazové 
i nápisové výzdobě je také výjimečné.

Antonín Jurčo, odbor stavebně správní a regionálního rozvoje

Podpořit místní a regionální pod-
nikatele, to je hlavní myšlenka 
ankety Živnostník a Firma roku, 
kterou každoročně vyhlašuje 
Jihočeská hospodářská komora 
v Prachaticích. 
Pod záštitou starosty města Pra-
chatice Jana Bauera a za medi-
ální podpory TV Jižní Čechy 
a Šr umec převzali  z r ukou 
zástupců Jihočeské hospodářské 
komory vítězové letošního roč-
níku skleněnou plaketu.
Vítězem v kategorii Živnostník 
roku se stal Roman Simandl, 
který se společně se svým otcem 
a bratrem specializuje na hydro-
geologické stavební a sanační práce. Můžete ho potkat také s virgulí 
při hledání zdrojů pitné vody, pro kterou zajišťuje její úpravu 
a následnou kompletní montáž celého vystrojení potřebného k 
jímání vody z vrtu. „Děkujeme za ocenění naší práce.  Plaketu vysta-

víme na firmě hned vedle vysvě-
cené svaté Barbory, patronky hor-
níků a vrtařů,“prohlásil Živnost-
ník roku 2023.
V kategorii Firma roku bodovala 
Jednota, spotřební družstvo 
ve Vimperku. Hodnotící komise, 
která titul udělila, ocenila přede-
vším sortiment čerstvého pečiva, 
uzenin a mléčných výrobků 
tohoto regionálního prodejce.
Vítězům ankety pogratuloval 
také historicky první oceněný 
živnostník roku 2005 Karel 
Bauer. „Každý, kdo toto ocenění 
dostane, musí mít radost a uvědo-
mit si, že ho to posune profesně 

i společensky výše. Pro mne a moji rodinu to byl tenkrát impuls, že mám 
výrazně rozšířit výrobu a založit rodinnou firmu na výrobu oken,“ shr-
nul majitel truhlářské dílny ve Starých Prachaticích.

Kateřina Třísková, ředitelka, JHK Prachatice

Stará radnice bude národní kulturní památkou

Aktuálně o stopách pro běžkaře
Za příznivých sněhových podmínek bude i roce 2024 SZMPT prota-
hovat v okolí Libína běžkařské stopy. Stav projetých stop můžete sle-
dovat na www.bilestopy.cz a www.bilastopa.cz. Martin Kutlák

Skiareál na Libínském Sedle
… zahájil provoz v sobotu 9. prosince 2023. Tým SKI Libín se těší 
na návštěvníky a věří, že sezona 2023/2024 bude úspěšná. Aktuální 
informace hledejte na www.skilibin.cz. Petr Ludačka

Podnikatelé znají vítěze ankety 2023

Živnostník roku 2023 Roman Simandl, předseda rady oblasti JHK Prachatice Václav Franz a his-
toricky první oceněný živnostník roku 2005 Karel Bauer debatují na neformálním setkání po pod-
nikatelském fóru ve sklepích Staré radnice. Foto Václav Malina

Průčelí Staré radnice – detail jednoho z výjevů provedených metodou chiaroscura, který se kriticky vyjadřuje k soud-
nictví, otázce spravedlnosti, ošidnosti rozsudků soudů a ke správě věcí veřejných. Foto Antonín Jurčo

3leden 2024



www.prachatice.eu

Za Živé Prachatice
… bychom Vám rádi do nadcházejícího roku popřáli pevné zdraví, 
hodně štěstí a životního optimismu. Zároveň bychom chtěli velmi 
poděkovat všem, kteří se zajímají o naše město a jeho rozvoj. 
Zvláštní poděkování patří těm, kteří se sami podílejí na občanských 
aktivitách vedoucích ke zlepšování obrazu města i vztahů mezi 
lidmi. Těšíme se na setkávání s Vámi a na Vaše názory na dění 
ve městě i v roce 2024. Barbora Koritenská, Živé Prachatice

Naše město nevzkvétá!
Vážení čtenáři Radničního listu, na tomto místě celý rok upozorňu-
jeme na nešvary nového vedení města a koalice. Změna sice nastala, 
jak měli ve svých proklamacích, ale bohužel k horšímu. Po více než 
roce jejich vládnutí všichni vidíme, že naše město nevzkvétá. Jak 
jinak nazvat to, že například zakázky do půl milionu korun se dle 
nové směrnice o zadávání veřejných zakázek zadávají přímo bez 
výběrového řízení, v některých případech dokonce i u zakázek 
v řádech milionů. Zvýšila se cena vodného a stočného o 27 % a daň 
z nemovitostí dokonce o 80 %. Utrácí se za nesmyslné projekty 
do šuplíku, ale co je ještě horší, že se zpět vrátila arogance moci. 
Můžeme vás ubezpečit, že budeme i nadále pokračovat a upozorňo-
vat na nešvary, které současné vedení provází. 
Za uskupení Nezávislí si vám dovolujeme popřát šťastný a úspěšný 
nový rok 2024. Martin Malý a Vladimír Lang (NEZÁVISLÍ)

Termíny jednání zastupitelstva
V prvním pololetí roku 2024 budou zastupitelé města Prachatice 
jednat ve dnech 26. února, 29. dubna a 24. června ve společenském 
sále Národního domu. Termíny jsou předpokládané a může dojít 
ke změně. Informace o jednotlivých časech jednání nebo případ-
ných změnách budou zveřejněny v Radničním listě a na webových 
stránkách města. Eva Suchá, asistentka vedení města

Venkovní výstava
v klášterní zahradě je rozšířena

V klášterní  zahradě je již 
dva roky šest výstavních 
panelů ,  na  kter ých se 
návštěvníci mohou dočíst 
zajímavosti  o Kongregaci 
Milosrdných sester sv. Karla 
Boromejského a zvláště 
o historii kláštera borome-
jek v Prachaticích během 
160 let jeho trvání. Tato 
výstava je kulturní nabíd-
kou lidem, kteří procházejí 
kolem od hradeb do centra 
města a u panelů se často 

zastavují. Proto jsme se rozhodly tuto výstavu rozšířit o další panely. 
Díky finanční podpoře města Prachatice z  programu Volnočasové 
aktivity 2023 jsme mohly připravit další  panely, věnované pouze 
osobě Jana Nepomuka Neumana, a to v rozdělení na:  Dětství J. N. 
Neumanna, Jan Neumann v Americe a Jan Neumann dnes. Texty 
jsou v českém, německém a anglickém jazyce.
Výstavní plochu s různými možnými formáty obrazové dokumen-
tace jsme rozšířily i ve vnitřním prostoru kláštera. Do vstupní haly 
jsme pořídily desetilistový závěsný oboustranný panel, do kterého 
budeme postupně vkládat různé obrázky s jednotnou tématikou. 
A vybírat je opravdu z čeho – např. z velmi rozsáhlé sbírky, kterou 
nám darovala Hana Mušková. Jako první jsou zde umístěny obrázky 
Jana N. Neumanna a další s náboženskou tématikou.
Vstupní hala a všechny tři galerie jsou pro veřejnost otevřeny ve vše-
dní dny dopoledne od 10.00 do 11.00 hodin a odpoledne od 14.00 
do 16.00 hodin, venkovní výstavu lze navštívit v době otevření 
zahrady. Jana Holá, Bohuslava Kubačáková

Ohlédnutí a výhled do nového roku
S koncem roku přichází bilancování, co se v uplynulém roce povedlo 
v realizaci projektů, které se nepodařilo dotáhnout v minulém 
volebním období. Spolupráce mezi koalicí a opozicí při dokončení 
těchto projektů funguje. Nový vodojem s kapacitou 2× 500 m3 plně 
slouží občanům, zrekonstruovaný Štěpánčin park s letním kinem 
skýtá úplně jiný pohled než na dříve zanedbaný prostor, městský 
sad s vyhlídkou pod Šibeničním vrchem bude dalším atraktivním 
místem pro procházky. Zdárně vypadá realizace výstavby „Multi-
funkčního knihovnického centra“, kde jsme pracovali na aktuali-
zaci projektové dokumentace pro stavební povolení. V rozpočtu 
na rok 2024 se počítá s jedním milionem korun na optimalizaci stá-
vajících singltrekových tras. Budeme se snažit dál aktivně pracovat 
pro město Prachatice. Kvůli vysokým cenám energií nás čekají 
v příštím roce nelehké časy. Věřím, že se podaří zrealizovat další 
projekty, které nám všem zpříjemní život v našem městě.

Miroslav Lorenc, zastupitel města (ANO 2011)

Rychtářkou je opět Věra Davidová

Volební sedění tetiček a sousedů z Obce baráčníků Vitoraz Pracha-
tice proběhlo za účasti hostů a baráčníků ze sousedních obcí. Staro-
novou rychtářkou na něm byla zvolena na další období Věra Davi-
dová. Přítomní v závěrečných zdravicích ocenili vytrvalost a akti-
vity prachatických baráčníků. Nezapomnělo se ani na ty, kteří již 
mezi námi nejsou, nebo ty, kteří nemohli ze zdravotních důvodů 
přijít.  Obci baráčníků Vitoraz se dařilo i během roku získávat 
finanční prostředky. Z grantu města na dodržování tradic, od spon-
zorů, ale i z dotace Jihočeského kraje od náměstka hejtmana Pavla 
Hrocha, senátora Tomáše Jirsy, starosty města Jana Bauera. Obec je 
velmi podporována dobrovolníky v rámci firemního dobrovolnictví 
z Městského úřadu Prachatice. Na úvod a na závěr nechyběl zpěv 
tetiček Jarmily Šímové a Marie Šímové, stejně jako zpěv baráčnické 
hymny.  Text a foto Hanka Rabenhauptová

Význam jídla ve vyšším věku
Jak jíme? S kým jíme? Proč jíme? Na čem jíme? V čem jíme? Odpo-
vědi na tyto i mnoho dalších otázek dostali účastníci vzdělávací akce 
podpořené Zdravým městem Prachatice. Povídání o významu jídla 
ve vyšším věku pro několik desítek zájemců proběhlo s lektorkami 
Marcelou Petrovou Kafkovou z Fakulty sociálních studií Masary-
kovy univerzity v Brně (hlavní řešitelka projektu) a Evou Ferraro-
vou z Filozofické fakulty Karlovy univerzity v Praze (spoluřešitelka 
projektu).
Projekt není jednorázový, je zaměřen i na stravování, návyky u seni-
orů, v domovech pro seniory, proto někteří účastníci byli také 
ze stravovacích provozů místních domovů, ale i z okolí, kde projekt 
bude na jaře pokračovat řízenými pohovory s obyvateli sociálních 
zařízení. Cílem je lepší kvalita života nás všech. Učni z Nerudovky 
(Střední škola a Základní škola Vimperk) připravili jako dekoraci 
k tématu nazdobené stoly včetně zajímavého menu.

Hanka Rabenhauptová
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V listopadu došlo k plánovanému vypuštění a slovení nádrží Hulák 
a Kandlák, které má v dlouhodobém pronájmu od města Prachatice 
Fakulta rybářství a ochrany vod  Jihočeské  univerzity v Českých 
Budějovicích. 
Ihned po výlovu byla nádrž Hulák opět napuštěna a nasazena 
rybami. „Nádrž Kandlák bychom chtěli ponechat přes zimu bez vody 
z důvodu tzv. vyzimování, kdy dojde v důsledku vymrznutí k likvidaci 
rybích parazitů a ke zlepšení kvality sedimentu. Zatím neplánujeme 

v letošním roce sediment z nádrže odtěžit – z hlediska chovatelského 
účelu nepředstavuje problém, v roce 2023 proběhl odchov plůdku 
lipana velmi úspěšně, zároveň se tam velmi dařilo žabí drobotině, 
tzn. vrstva sedimentu zatím není problém, spíš působí pozitivně ve smy-
slu zdroje živin pro rozvoj přirozené potravy ryb i žab,“ uvedl Tomáš 
Randák, ředitel Výzkumného ústavu rybářského a hydrobiologic-
kého a vedoucí laboratoře environmentální chemie a biochemie 
Jihočeské univerzity. Eva Suchá, asistentka vedení města

Nádrž Kandlák nechají rybáři vyzimovat

Nehoda. Dne 13. srpna dopoledne projížděl Pivovarskou ulicí v Pra-
chaticích lehký povoz řezníka Michala Setze, jehož spřežení bylo 
řízeno Setzovým učněm Viktorem Pavlíkem. Před továrnou Gustava 
Roučky vběhl náhle před spřežení 4 roky starý syn železničního zří-
zence Václav Kadlec z Prachatic, který byl sražen koněm k zemi. 
Ačkoli povoz přes Kadlece přejel, bylo mu způsobeno jen lehké zra-
nění, takže hoch je již zase zcela zdráv.
Vybíral na pohořelé. Před nedávnem vyhořeli v našem městě 
občané Lang a Jung. Ku zmírnění škod požárem způsobených byly 
podniknuty dobročinné sbírky, které vynesly již slušnou částku. 
K dobročinné akci hodlal přispět také zdejší spolek vojenských 
vysloužilců a provedl za tím účelem sbírku, kterou pověřil svého 
člena M. H. z Prachatic. Tento sice vybral, jak bylo zjištěno, něco 
přes 350 korun, vybrané peníze však pokladníku spolku neodevzdal, 
nýbrž je použil pro sebe. Když na něm předseda spolku chtěl, 
aby složil účet a odevzdal sběrací listinu, vymlouval se, že se ztratila 
a peníze že mu uzmula jistá prachatická ženština, která tyto dny 
dlela u něho návštěvou. Zatím však četnictvo zjistilo, že povedený 
sběratel, ač je mu již skoro 70 let, lákal do svého bytu mladá děvčata, 
kterým dával cukrovinky a bonbony a kromě toho za peníze, které 
byly určeny pro dobročinný účel, vesele propíjel v hostincích. 
Aby H. nemohl působit na svědky, byl 18. t. m. zatčen četnictvem 
a dodán do vazby zdejšího okresního soudu. Za tento nepěkný čin 
měl se zodpovídat, čemuž však definitivně ušel, neboť ve středu 
20. t. m. byla nalezena jeho mrtvola v rybníce p. Šebelle v Husinci.

(Zájmy Pošumaví 22. 8. 1930)
Česká hudební škola v Prachaticích přijímá žáky do oddělení kla-
vírního, houslového, sólového a sborového zpěvu. Též dospělé 
osoby, začátečníky i pokročilé. Do oddělení dětského zpěvu dítky 
od 6 let. Žáci z okolí mohou kdykoli dojížděti. Zápis od 1. září 
denně od 10 do 12 a od 2 – 3 u ředitelky školy v Národním domě.
Rodičům k uvážení! Jste-li bezradní, kam se svou čtrnáctiletou dce-
ruškou, radíme, abyste ji dali zapsati do české odb. školy pro ženská 
povolání. Vždyť Vám na tom jistě záleží, abyste pro dcerušku našli 
školu, v níž by se nejen řádně připravila pro vedení domácnosti, 
pro příští svůj úkol ženy a matky rodiny, ale z níž by jí v případě 
neprovdání nebo ovdovění kynula naděje na samostatnost. Tako-

vými školami jsou jedině odb. školy pro ženská povolání. Bližší 
ochotně Vám vysvětlí ředitelství školy v Prachaticích.

(Zájmy Pošumaví 29. 8. 1930)
Ředitel měšťanské školy pan Cyril Salivar odešel dnem 1. září t. r. 
na trvalý a zasloužený odpočinek. Prodělal s vývojem české měšťanky 
v Prachaticích všechny svízele a utrpení, zahájiv její činnost v nedo-
stačujících místnostech budovy nynější odborné hospodářské školy. 
Vedle svého úřadu věnoval mnoho píle i osvětové činnosti a jedno 
období byl i členem obecního zastupitelstva. Řízením školy byl jako 
zatimní správce pověřen odborný učitel p. František Jileček.
Zase požár v Prachaticích. V úterý dne 2. září krátce po 9. hodině 
večerní vznikl z dosud nezjištěné příčiny požár ve stodole při obyt-
ném stavení p. Kuchaře v Prachaticích čp. 144. Oheň ztrávil celou 
stodolu a v ní uložené zásoby sena, pícnin a obilí a zachvátil i stáj pro 
vepřový dobytek. Za oběť padla 4 podsvinčata, asi 20 slepic a něko-
lik párů holubů. Proti rozběsněnému živlu bojovali s úspěchem čle-
nové sboru dobrovolných hasičů prachatických. Později se dostavily 
ještě sbory ze St. Prachatic, Podolí a Strunkovic. Škoda prý je – dle 
soukromých informací – jen částečně kryta pojištěním.

(Zájmy Pošumaví 5. 9. 1930)
Proti policejnímu řádu panuje v Prachaticích v mnohých bytech 
zlozvyk, že nájemníci vyklepávají koberce a všeliké příslušenství 
nábytku z oken nebo že vytřepávají prach z hadrů na ulici kolem-
jdoucím na hlavy a nájemníkům pod nimi bydlícím do bytů. Také 
ještě mnohde uvidíte i čistit boty z balkónů a oken, nebo možné také 
spatřiti, jak otužilý nájemník šplouchá se v umyvadle na balkóně 
a stříká své mydliny na kolemjdoucí. Zdejší policii k povšimnutí.

(Zájmy Pošumaví 19. 9. 1930)
A opět v Prachaticích hoří. Ve středu 8. října vypukl opět požár 
u p. Fiedlera v Kasárenské ulici a to zase o 9. hodině večerní. Dům 
shořel jako před 2 lety. Jen dík chvályhodné obětavosti míst. hasič. 
sboru podařilo se oheň záhy lokalizovat a o 10. hodině nadobro pře-
moci. Německému hasičskému sboru platí plné uznání a díky, které 
tu rádi a zajisté jménem všech občanů vyslovujeme. Příčina požáru? 
Zůstává zase starý prachatický otazník! Během dvou let nejméně 
osmý požár. (Zájmy Pošumaví 10. 10. 1930)

Z dobového tisku vybral Pavel Fencl.

Prachatice v českém dobovém tisku (37)

Ve stylu Karla Gotta jste při přebírání ocenění od Ji-
hočeské hospodářské komory prohlásil, že jste 
to opravdu nečekali. Co pro vás znamená?
Nikdo z nás to opravdu nečekal. Já, brácha ani táta. 
Když mi volali, že jsme anketu vyhráli, málem jsem 
spadl ze židle. Samozřejmě si ocenění vážíme. Pro mě 
je to docenění spousty hodin, dní a večerů bez dětí, 
bez přítelkyně, kdy se vracíte k rodině a ruce táhnete 

po zemi. Je to další stupeň ocenění naší snahy, práce a lopoty.

Jak se vám podniká v současné době?
Tahle doba mi přijde zvláštní. Ani dobrá ani špatná, prostě zvláštní. Doléhá na nás ta-
kový divný stres, který podle mě z velké části spousta lidí uměle vytváří ať na úrovni 
podnikatelské nebo politické. Jsme ve fázi očekávání, co přijde. Určitou nervozitu vidím 

i na zákaznících.

Co vaše fi rma umí?
Naše fi rma se specializuje, když to zobecním, na kompletní zajišťování vodních zdrojů. 
Začínáme hydrogeologickým průzkumem s cílem najít vodu, mapujeme prostředí,
zajišťujeme technickou dostupnost, máme externí spolupracovníky, kteří nám obstará-
vají projekční části naší práce. V posledních zhruba dvou letech se přechází skoro masiv-
ním způsobem na vrty pro tepelná čerpadla, provádíme hlubinné vrty jako primární 
zdroje tepelných čerpadel. Byla to pro nás poměrně velká změna, museli jsme se dovy-
bavit a taky se něco doučit.

Jaká je fi lozofi e vaší malé rodinné fi rmy? 
S bráchou máme zásadu nedělat nic napůl. Pokud bychom nebyli přesvědčení, že to ne-
děláme dobře a na sto procent, radši bychom to nedělali. Text a foto Václav Malina

Na slovíčko … s Romanem Simandlem, Živnostníkem roku 2023
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Kulturní a společenský servis na leden 2024 Změna programu vyhrazena!

www.prachatice.eu

GALERIE DOLNÍ BRÁNA
Tel. 388 318 612, galerie@prachatice.eu
Prodejní galerie – stálá expozice.
po  zavřeno
út–pá 10.00–12.30 13.00–17.00
so  9.00–15.00
do 20. 1. 2024
DANA NACHLINGEROVÁ
& RUDY BALAŠKO
Sochy a reliéfy umělecké řezbářky Dany 
Nachlingerové, prachatické rodačky.
Fotografie měst a krajin Rudyho Balaška.
5. 1. (18.00)
TŘÍKRÁLOVÝ KONCERT
Flétnové kvarteto (K. Weissová, P. Pěs-
tová, K. Mašková, K. Šmíd Nachlingerová) 
zpěvem doprovodí M. Krejsová.

LIBÍN
1. 1.
NOVOROČNÍ VÝSTUP
Tradiční novoroční akce pro veřejnost. 
Na vrcholu Libína se otevře Bouda Vysoko 
v čase 9.00–16.00. Pro návštěvníky bude 
mít připravenou horkou česnečku nebo 
teplé i studené nápoje. Od 10.00 si turisté 
budou moci zakoupit maso z grilovaného 
čuníka.

MĚSTSKÉ DIVADLO
11. 1. (19.00)
DAVID MAMET: LISTOPAD
Divadlo Palace / předplatné řady B – jaro 
2024
Jak být znovu zvolen americkým prezi-
dentem, když popularita klesá k nule? 
Tato komedie jednoho z nejlepších součas-
ný ch americký ch autorů D. Mameta nás 
zavede do Bílého domu, kde se fiktivní 
americký  prezident Charles Smith připra-
vuje na novou prezidentskou volbu, 
ve které jsou ovšem jeho šance na zno-
vuzvolení velmi nízké.
17. 1. (18.00)
ZIMA
Repríza komponovaného tanečního pro-
gramu na adventní téma. Tančí žákyně 
a žáci tanečního oboru ZUŠ Prachatice. 
18. 1. (19.00)
MATYÁŠ NOVÁK – KLAVÍRNÍ RECITÁL
Program ve znamení Roku české hudby. 
Kromě  hudby A. Dvořáka, J. Suka 
a B. Smetany si Matyáš Novák připravil 
kompozice oblíbence F. Liszta. Klavírista 
Matyáš Novák patří díky mimořádnému 
harmonickému cítění, širokému reperto-
áru a vynikající úhozové technice k nej-
perspektivnějším pianistům své generace. 
V deseti letech vystoupil poprvé s orches-
trem, v devatenácti debutoval v Carnegie 
Hall, ve dvaceti se představil samostatným 
recitálem na festivalu Pražské jaro.
22. 1. (19.00)
GARDNER MCKAY: HRAČIČKA
Divadlo R. Brzobohatého / předplatné 
řady A – jaro 2024
Opravdový zloč in není to, co se dě je, 
opravdový zloč in je, že o něm víme a obrá-
tíme list. Bezbranná osamocená žena 
v uzavřeném prostoru. Neznámý muž. 
Stane se jejím novým milencem, láskou 
nebo vrahem? Strhující hra o touze 

někoho ovládat, síle osobnosti i ochotě  
vyspat se s naším popravč ím, se řadí 
k fenomenálním thrillerům jako je Misery 
nechce zemřít či Čekej do tmy.
23. 1. (19.00)
IGOR BREZOVAR: NA MOTORCE
PO ŠESTI KONTINENTECH
Vyprávění o cestování na motocyklu 
po celém světě. Celoživotní cestovatel 
na motorce, jehož mottem je: Je lepší být 
na cestách mezi dobrými, chudými, pří-
jemnými a skromnými lidmi, než zůstat 
doma obklopen penězi a čekat na vlastní 
smrt. S kamarádem, hercem Martinem 
Písaříkem, natočili pro Českou televizi 
cestopisný seriál „Po jedné stopě“ a jeho 
pokračování. Vyprávěním zaujme kaž-
dého, kdo cestuje jakoukoliv formou či se 
o cestování pouze pasivně zajímá. 
24. 1. (19.00)
IRENA DOUSKOVÁ: HRDÝ BUDŽES
Divadlo A. Dvořáka Příbram
Dramatizace úspěšné stejnojmenné prózy 
spisovatelky I. Douskové. Hrdinka pří-
běhu, žákyně druhé třídy základní devíti-
leté školy Helenka Součková, nás zkouma-
vým i naivním pohledem osmiletého 
dítěte sugestivně provází tragikomickými 
roky husákovské normalizace, tak jak se 
na počátku 70. let promítala do světa dětí 
i dospělých. 
28. 1. (15.00)
O CHYTRÉM HONZOVI
A KRÁSNÉ MADLENCE
Divadelní agentura Praha
Honza – snad netypičtější postava českých 
lidových i klasických pohádek. Líný 
Honza, hloupý Honza, Honza silák, Honza 
statečný hrdina, zkrátka co Honza, to jiná 
postava. Co mají čeští Honzové společ-
ného? Je to vždy lidová postava z pro-
středí českého venkova, vesnický chasník 
z masa a kostí, reálný člověk ze skuteč-
ného života. A jaký je Honza v naší 
pohádce? 

SÁL NÁRODNÍHO DOMU
19. 1. (20.00)
PLES MĚSTA PRACHATICE
(podrobnosti na str. 8)

• Vstupenky
 na http://vstupenky.kisprachatice.cz 
• Novinky, hudební a filmové ukázky, 

fotky a další informace
 www.facebook.com/kisprachatice
 www.kisprachatice.cz

INFOCENTRUM
Velké nám. 1, tel. 388 607 574
infocentrum@prachatice.eu
Otevřeno:
po–pá 8.00–17.00
so–ne zavřeno

KULTURNÍ CENTRUM O. H. HAJEKA
Stálá expozice. Výstava sochaře a malíře 
O. H. Hajeka – průřez děl z celoživotní 
tvorby. Otevřeme po domluvě v infocentru, 
tel. 388 607 574.

KONTAKTY
Tel. Městské divadlo: 388 607 227
vhouskova@kisprachatice.cz
infocentrum@kisprachatice.cz

KINO NÁRODKA
Rezervace na http://vstupenky.kispracha-
tice.cz nebo 388 607 574
2. 1. (18.00)
WONKA
Rodinný film USA. České znění. 
Film Wonka je založen na výjimečné 
postavě, která je ústřední postavou knihy 
„Karlík a továrna na čokoládu“, a vypráví 
podivuhodný příběh o talentovaném 
Willy Wonkovi, který se s očima dokořán 
ocitne v centru světa čokolády.
4. 1. (19.30)
LÍTÁ V TOM
Komedie ČR. Přístupný od 12 let.
Romantická komedie o tom, co všechno se 
může stát, když se zapletete do jedné 
nevinné lži. 
9. 1. (17.00)
PTÁCI STĚHOVÁCI
Animovaný film, komedie USA. České 
znění.
Když nevystrčíte paty z domu, nic se vám 
nestane. Taková je v kostce životní filozo-
fie kačeřího táty Macka, který manželku 
Pam a své dvě děti neustále přesvědčuje 
o přednostech domovského rybníčku, 
za jehož hranicemi se skrývá jen divo-
čina a nebezpečí. Ovšem Pam už mírná 
zatuchlost domácího krbu leze na nervy 
a chtěla by se aspoň jednou podívat 
do světa, třeba na exotickou Jamajku!
11. 1. (19.30)
HOTEL PALACE
Komedie, drama IT, FR, Švýcarsko, Pol-
sko. Titulky. Přístupný od 12 let.
Kdysi dávno byl, a dodnes je … Hotel 
Palace. Zámek uprostřed údolí má gotic-
kou a pohádkovou atmosféru a scházejí se 
tu bohatí hosté z celého světa. Letos je 
všechny spojila jedinečná událost: silvest-
rovský večírek roku 2000. Jejich extrava-
gantní požadavky se snaží plnit houf číš-
níků, poslíčků, kuchařů a recepčních. 
S blížícím se úsvitem nového tisíciletí 
Hansueli, obětavý ředitel hotelu, dohlíží 
na personál ještě před příchodem hostů 
na večírek a ujišťuje je, že to nebude konec 
světa. Ve vzduchu však visí Y2K a panují 
obavy i naděje, že úderem půlnoci může 
dojít k nečekaným výkyvům na účtech vel-
kých finančníků v důsledku zhroucení 
světových počítačových systémů. Ve sku-
tečnosti je však čeká bitva s výstředností 
hotelových hostů. Jejich příběhy dávají 
život absurdní a provokativní komedii. 
Je závěr století i konec tisíciletí. 
16. 1. (19.30)
JEDEME NA TEAMBUILDING
Komedie ČR. Přístupné od 15 let.
Když si myslíte, že máte ve všech směrech 
skvěle našlápnuto a nic vás nezastaví, tak 
se většinou hodně pletete. Ambiciózní 
korporátní zaměstnanec Aleš je svým 
šéfem místo povýšení přeložen do nejhor-
šího firemního oddělení – do call centra. 
Musí přijít na to, jak spolu s kolegyní Mar-
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celou, neurotikem Michalem, vzorňačkou 
Jitkou a dalšími kolegy během teambuil-
dingového víkendu porazit bývalé kolegy, 
zachránit své nové oddělení před zruše-
ním, a hlavně najít ztracenou sebeúctu.
18. 1. (17.00)
MLSNÉ MEDVĚDÍ PŘÍBĚHY: NA PÓL!
Pohádka, animovaný film ČR. Přístupný.
Nerozluční medvědí kamarádi, velký Ned-
věd a mrňous Miška, se vrací v novém 
polárním dobrodružství. Tentokrát se 
chlupáči rozhodnou neuložit k zimnímu 
spánku a na pozvání lední medvědice 
vyrážejí na nanukový festival na dalekém 
pólu. 
23. 1. (19.30)
S TEBOU NIKDY
Komedie USA. Titulky.
Přístupný od 12 let.
Bea a Ben na první pohled vypadají jako 
perfektní pár. Po úžasné první schůzce 
však žhavá přitažlivost spadne na bod 
mrazu. Pak se ale potkají cestou na svatbu 
do Austrálie. A tak udělají to, co by udělal 
každý dospělý: předstírají, že jsou pár.
25. 1. (17.00)
VYNÁLEZCE
Animovaný film Francie, USA, Irsko. 
České znění. Přístupný.
30. 1. (19.30)
ARISTOKRATKA VE VARU
Komedie ČR. Přístupný.
Hrabě Frank Kostka, jeho žena Vivien 
a jejich dcera Marie žijí na svém rodovém 
zámku Kostka. Až dcera právníka Bendy 
Denisa rozvíří poklidné vody rodového 
sídla …

ZIMNÍ ZAHRADA MĚÚ
Tel. 388 607 537
2.–31. 1.
STANISLAV KOMÍNEK: NAŠE BOTY
Češi a Češky průměrně ročně utratí za své 
boty přes 3 000 Kč. Víte, za jakých podmí-
nek a kde byly vyrobeny? Výstava fotogra-
fií dokumentující pracovní podmínky při 
výrobě bot z indického města Ágra.

GALERIE NEUMANNKA
www.neumannka.com
neumannkaprachatice@gmail.com
Otevřeno:
po–pá 12.00–16.00
(vstup mimo otevírací dobu po dohodě 
na tel. 605 244 591 nebo 603 848 762)
do 24. 1. 
KOUZLO ILUSTRACE
Vydáváme knihy, které nás samotné baví 
číst, třeba moderní čínskou literaturu. 
Dáváme příležitost mladým autorkám 
a těší nás, že společně slavíme úspěchy.   
26. 1. – 27. 3.
COCKEREL: MOJE KOUZELNÁ
KRAJINA / MY MAGICAL LANDSCAPE
Značka Cockerel je osobní projekt návr-
hářky Lenky Kohoutové.  Kromě oděvu se 
v její tvorbě setkáváme s designem potahů 
sedacího nábytku či stínidel lamp. Značka 
si získala popularitu pro odvážnou barev-
nou nápaditost, kvalitní zpracování 
a výběr materiálů, především vlny, bavlny 
a hedvábí. Čisté linie a přísná jednodu-
chost forem s přesahem do produktového 
designu je rozpoznávacím znamením 

labelu. Vernisáž výstavy 26. 1. 2024 
v 18.00 hodin.

MĚSTSKÁ KNIHOVNA
Tel. 388 607 715
info@knih-pt.cz, www.knih-pt.cz
2.–31. 1.
ŠUMAVA
Autorská výstava fotografa Jiřího Pla-
chého.
1.–31. 1.
JAK NA CHYTRÝ TELEFON
Možnost přihlášení na individuální kurz, 
tel. 388 607 714 nebo ve studovně 
knihovny.
11. 1. (14.00)
Z VÍDNĚ NA BROADWAY
Literární kavárna, koncert operetních 
a muzikálových hitů v podání sólistů 
opery Jihočeského divadla, Domov seni-
orů Mistra Křišťana.
Oddělení pro dospělé a studovna:
po  12.00–17.00
út–pá 9.00–17.00
so  9.00–12.00
Oddělení pro děti a mládež (Husova 70):
po–čt 12.00–17.00
pá  9.00–17.00
so  9.00–12.00
Odd. pro děti a mládež (Národní 1018):
st  11.30–15.00
Knihovna Domova seniorů M. Křišťana:
11. 1.  12.30–15.00

GYMNÁZIUM PRACHATICE
gympt@gympt.cz, www.gympt.cz 
8. 1.
Zahájení přípravných kurzů na přijímací 
zkoušky
17. 1. (16.00–18.00)
DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ
Uchazeči o studium obdrží informace 
o studijních oborech, učebních plánech, 
předmětech, kurzech, aktivitách atd. 
Seznámí se s možnostmi studia, s kritérii 
pro přijímací řízení apod. Učitelé a sou-
časní studenti budou připraveni odpově-
dět na dotazy.

TUKAN – RODINNÝ KLUB
www.facebook.com/tukan/
tukan.klub@gmail.com 
3. 1. (17.00)
HORMONÁLNÍ JÓGA
Přednáška, cvičení pro každou ženu. Lek-
torka D. Uhlíková.
8. 1. (17.00)
SOLAR PLEXUS
Harmonizace energetických center, setká-
ním provede koučka osobního rozvoje 
L. Pešková.
10. 1. (14.00–16.30)
ODPOLEDNE DESKOVÝCH HER
Na své si přijdou malí i velcí, začátečníci 
i vášniví hráči.
15. 1. (17.00)
NÁSTĚNKA VIZÍ
Pojďme si spolu vytvořit každý svůj vision 
board.
17. 1. (14.00–16.30)
SWAP HRAČEK
Nevyhazuj, vyměňuj!
20. 1.
HORMONÁLNÍ JÓGA PRO ŽENY

Intenzivní kurz, přijďte rozkvést do své 
ženské krásy. Výuku povede certifikovaná 
lektorka dle Dinah Rodrigues.
22. 1.
STRAVOVACÍ REŽIM DĚTÍ
Jak nastavit dětem zdravé stravovací 
návyky a denní stravovací režim? Vede 
J. Matysová.

CAFÉ MADONA
www.facebook.com/cafe.madona  
20. 1.
TOSKÁNSKO vs PIEMONTE
Degustace s Tomášem Vlčkem z Line 
of Wine.
27. 1.
ŠKOLA PROSECCA
Degustace prosecca s Rosťou ze Světa Bub-
lin. Rezervace míst na tel. 728 864 798.

SENIOŘI ČR – MĚO
https://senior-pt.rajce.idnes.cz/ 
8. 1. (13.00)
NOVOROČNÍ SETKÁNÍ
Posezení při muzice, cvičení na židlích, 
měření tlaku, Klub v Horní 45.
15. 1. (14.00)
VÝROČNÍ ČLENSKÁ SCHŮZE
Hodnocení a příprava aktivit pro rok 
2024, KC Na Půdě.
22. 1. (13.00)
KLUBOVÉ AKTIVITY
Měření tlaku, povídání nad knihou 
E. Erbenové „Cesta“, Klub v Horní 45.
29. 1. (13.00)
SENIORKA NA CESTÁCH
Audio beseda s J. Pavlíčkovou o putování 
do Peru
čtvrtky (9.00–11.00)
OSVOJOVÁNÍ PC DOVEDNOSTÍ
Klubovna SNP 559

SENIORSKÁ OBČAN. SPOLEČNOST 
9., 16., 23., 30. 1. (14.00)
TRÉNOVÁNÍ PAMĚTI
Certifikovaná lektorka Š. Polatová
Komunitní centrum SNP 559
2. 1. (10.00–11.00)
MĚŘENÍ KREVNÍHO TLAKU
Komunitní centrum SNP 559
• Pravidelné cvičení v tělocvičně Gymnázia 

Prachatice každý čtvrtek (18.00–19.00)
• Pravidelné cvičení ve vodě a zdravotní 

plavání v prachatickém bazénu každý pá-
tek (13.00–14.00)

SVAZ TĚLESNĚ POSTIŽENÝCH
Tel. 388 317 111, stppt@seznam.cz
8. 1. (12.30–15.00)
SCHŮZE VÝBORU
Klub SNP 559
15. a 29. 1. (14.00–15.00)
KURZ PAMĚTI
Klub SNP 559
22. 1. (12.30–15.00)
TVOŘIVÁ DÍLNA
Klub SNP 559
středy a čtvrtky (16.00–17.00)
BOWLING V BYBLOS CLUBU
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Podrobnosti k pořadům vč. vstupného zís-
káte přes tento QR kód, který umožní pro-
hlížet aktualizovaný kalendář 
akcí (https://visit.prachatice.
eu/…ce/)
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Gymnázium Prachatice poskytuje stu-
dentům v rámci ekonomického vzdělá-
vání možnost vyzkoušet si reálné podni-
kání „nanečisto“. Odpovídá tak na aktu-
ální potřebu začlenit výuku „podnika-
vosti“ do českých škol.
Pod záštitou vzdělávací organizace 
Junior Achievement (JA) nabízí jednoletý 
výukový program „JA Studentská 
firma“, který je zaměřený na podnikání. 
Studenti  si  vytvoř í  vlastní f irmu 
a vyzkouší si celý proces od podnikatel-
ského záměru přes přípravu, vývoj a pro-
dej produktu až k likvidaci firmy. Výuka 
probíhá praktickou formou „learning by doing“, která rozvíjí 
u žáků schopnost pracovat v týmu, komunikovat, samostatně orga-
nizovat, rozhodovat, nést zodpovědnost. Součástí programu je 
i mentoring – možnost využití odborníka z praxe. Mentor podpo-
ruje studenty v aktivitách, pomáhá ukázat různé cesty řešení pro-
blémů a hlavně přináší pohled z praxe.
V současném školním roce se žáci pod vedením vyučující Blanky 

Vaněčkové a mentora Vlastimila Chvála 
společně rozhodli založit firmu „Káva 
v šeru“, aby přiblížili svým hostům 
v kavárně život nevidomých. Těm také 
věnují část výtěžku z podnikání. Studenti 
se rozhodli vstoupit do programu za úče-
lem poznání kladů i záporů podnikání 
a mohli se připravit na budoucí kariéru 
a případné podnikatelské aktivity. 
Po absolvování programu mají možnost 
získat mezinárodně uznávaný ESP certi-
fikát podnikatelských a ekonomických 
znalostí a s ním i konkurenční výhodu 
při přijímacích zkouškách na vysokou 

školu, popř. při přijímacím pohovoru do zaměstnání. 
Další akce studentské firmy „Káva v šeru“ se uskuteční v rámci dne 
otevřených dveří 17. ledna 2024 od 16.00 v prostorách Gymnázia 
Prachatice. Přijměte naše pozvání a přijďte ochutnat kávu ve tmě. 
Pořádáním akcí chceme otevřít prostor pro komunikaci s těmi, kteří 
naši pomoc potřebují.  Foto Pavel Kluibr

Blanka Vaněčková, vyučující Studentské firmy

Dovolte mi, abych vám všem jménem knihovnického prachatického 
týmu popřála šťastné vykročení do nového roku.
Jaký bude, to nevíme, ale přeji vám, aby se stejně jako téměř 
2000 čtenářům a 82 000 návštěvníkům naší knihovny splnilo přání 
důstojných a kvalitních prostor pro kulturu, vzdělávání a setkávání.
Jako první dárek v novém roce přináším všem našim čtenářům 

novou službu – a to půjčování e-audioknih za stejných podmínek 
jako u půjčování e-knih. V nabídce je již připraveno 369 titulů 
e-audioknih. Přeji hodně zážitků při četbě a poslechu.
Věřte, že široká nabídka služeb prachatické knihovny je i v novém 
roce pro vás připravena.

Hana Mrázová, ředitelka Městské knihovnyPrachatice

Virtuální univerzita
třetího věku pokračuje

Nová témata pro Virtuální univerzitu třetího věku v dalším, letním 
semestru jsou České dějiny a jejich souvislosti a Santini.
První kurz je koncipován jako zamyšlení nad základními problémy 
českého dějinného vývoje. Druhý kurz je věnován významnému čes-
kému baroknímu architektovi italského původu Janu Blažeji San-
tini Aichelovi, s jehož jedinečným dílem se můžeme setkat na mnoha 
místech naší republiky. V šesti přednáškách se postupně dozvíme 
o Santiniho životě a budeme sledovat jeho profesní kariéru.
Zájemci se mohou hlásit do konce ledna. Se studenty se budeme 
setkávat od začátku února do poloviny dubna. Bližší informace 
u paní Marešové v oddělení pro dospělé.

Ludmila Marešová, knihovnice MěK Prachatice

Komunitní plánování sociálních služeb ofi ciálně zahájeno
Rada města Prachatice již v září 2023 dala souhlas s participací města 
Prachatice v rámci realizace veřejné zakázky s vítěznou firmou Moore 
Advisory CZ s. r. o. na Podporu procesů komunitního plánování sociál-
ních služeb na území Jihočeského kraje. Firma MOORE u nás realizuje 
za podpory Jihočeského kraje zakázku na tvorbu Střednědobého komu-
nitního plánu rozvoje sociálních služeb ORP Prachatice 2024–2026 
ve spolupráci s městem Prachatice.
KPSS zahájil místostarosta města Jan Kotrba. Sleduje výboj sociálních 
služeb a přeje si, aby služby byly dostupné, potřebné a kvalitní nejen 
pro občany v našem městě.
Komunitní plánování je proces, při kterém se lidé zapojují do rozhodo-
vání a ovlivňují vývoj plánování sociálních služeb. Cílem plánování soci-
álních a doprovodných služeb je dosáhnout udržitelného rozvoje 
a zohlednit potřeby a priority obyvatel. Tento přístup klade důraz na par-
ticipaci, spolupráci a transparentnost při vytváření rozhodnutí. Ke konci 
roku proběhly čtyři pracovní skupiny: PS Senioři, PS Osoby v krizi, PS Osoby se zdravotním postižením, a PS Rodiny s dětmi. Sešlo se 
několik desítek poskytovatelů sociálních služeb působících na ORP Prachatice.
Máme za sebou monitoring stávajícího plánu, přípravu dotazníkového šetření a nástin opatření a dílčích aktivit pro jednotlivé cílové 
skupiny. Máte-li zájem být součástí tvorby plánu, ozvěte se nám: KPSS@Prachatice.cz Hanka Rabenhauptová, koordinátor KPSS

Pozvánka na ples města
Srdečně vás zveme na  ples města Prachatice, který se bude konat 
v pátek 19. ledna 2024 od 20.00 hodin v sále Národního domu.
Program 24. ročníku zahájí prachatické taneční studio Crab-
dance pod vedením Moniky Kobanové. Těšit se můžete na první 
Česko Slovenskou SuperStar Martina Chodúra a umělecko-spor-
tovní vystoupení slackshow. Celým večerem nás hudebně pro-
vede českobudějovický orchestr Black Tower. Pochopitelně 
nesmíme opomenout ani bohatou tombolu. Pojďte se protančit 
nocí z 19. na 20. ledna společně s námi.
Vstupenky zakoupíte od 2. ledna na městském úřadě – odbor kul-
tury, školství a cestovního ruchu (číslo dveří 128).

Vladimíra Blažíčková
odbor kultury, školství a cestovního ruchu

Studenti Gymnázia Prachatice založili fi rmu „Káva v šeru“

Rok 2024 – rok splněných přání pro čtenáře
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Projektové a přípravné 
práce jednoho z možných 
největších investičních 
projektů města Prachatice 
jsou v plném proudu. 
Zároveň je však tato fáze 
budování Multifunkčního 
knihovnického a vzděláva-
cího centra pro nezainte-
resovanou veřejnost prak-
ticky neviditelná a nezá-
živná. O to více ale tvoří 
klíčový předpoklad pro 
řádné provedení stavby, 
která má plnit významnou 
veřejnou službu a poskyt-
nout nejen žákům základ-
ních a středních škol, 
a l e  v š e m  o b č a nům 
a návštěvníkům města 
prostor pro vzdělávání se, 
odpočinek při četbě nebo 
zážitky v rámci tematických přednášek. 
1) Do konce ledna 2024 bychom chtěli definovat všechny požadavky 

na realizační projekt a stanovit technické podmínky.
2) V únoru 2024 plánujeme vyhlásit výběrové řízení na dodavatele 

stavby, kdy se očekává několikaměsíční průběh. Na jeho základě 
získá město zcela objektivní a přesnou představu o reálné ceně ce-
lého projektu, kdy bude muset následně rada a zastupitelstvo roz-
hodnout, zda bude daný projekt skutečně v silách města 
uchopitelný.

3) V případě kladného stanoviska se předpokládá podpis smlouvy 
s dodavatelem stavby ve III. kvartálu r. 2024. Následně bude pro-
bíhat samotná realizace v délce cca 24 měsíců, pravděpodobně 

od srpna 2024 do července 
2026.
Na základě doporučující 
analýzy se podklady pro 
výstavbu připravují v tzv. 
režimu „Design-build“. 
Metoda Design & Build 
přináší řadu změn a výhod 
oproti stávající  praxi, 
a to zejména v podobě pře-
n e s e n í  o d p o věd n o s t i 
za přípravu projektové 
dokumentace a její plnění 
na zhotovitele. Díky tomu 
mají objednatelé mimo 
jiné vyšší jistotu zachování 
nabídkové ceny a dodržení 
s t a n ove n é h o  te r m í n u 
dokončení stavby.
To na druhé straně vyža-
duje precizně specifikovat 
požadavky na standardy 

místností a definovat požadavky na kvalitu. A v této velmi důležité 
fázi se aktuálně přípravy na výstavbu knihovny nacházejí.
Město Prachatice spolupracuje při přípravě investičního záměru 
s renomovanými společnostmi Klee Consulting a Studio Perspektiv 
a o postupu přípravy je pravidelně informována RM.
V projektu se tedy pokračuje, ačkoli náklady dle revizního rozpočtu 
jsou již nyní významně vyšší, než minulé vedení města předpoklá-
dalo, a zejména, než bylo předloženo v rámci žádosti o podporu 
z dotačního titulu. Na projekt bylo vydáno rozhodnutí o poskytnutí 
dotace z IROP ve výši 68 mil. Kč, což dle aktualizovaného rozpočtu 
rozhodně nenaplní původně zamýšlených zhruba 80 % nákladů. 

Jaromír Markytán, vedoucí odboru investic

Prachatice budou mezi 9. a 11. srpnem 2024 hostit již po jedenácté 
světoznámý triatlonový závod XTERRA Czech. Vůbec poprvé se ale 
závod pojede zároveň jako součást světového poháru a mistrovství 
Evropy.
Prachatice se v roce 2024 zařadily vedle USA, Taiwanu, Itálie, Belgie 
a Kanady do seriálu světového poháru, navíc jim byl přidělen status 
evropského šampionátu. Tituly se budou udělovat nejen mezi elit-
ními závodníky, ale také ve věkových kategoriích a nově i v kategori-
ích pro mládež. Pro všechny sportovce je motivací i to, že právě 
v Prachaticích je možné zajistit si místo na světovém šampionátu, 
který se bude konat v září v Itálii.
V pátek celý program zahájí běhy centrem Prachatic pro nejmenší 
děti. Poté bude následovat  benefiční Herbi’s Trail run jako vzpo-
mínka na zesnulého vojáka Tomáše Procházku. Večerní program 
završí slavnostní představení hlavních hvězd triatlonového závodu 
a koncert. Druhý den, sobota 10. srpna, bude patřit hlavnímu 

závodu na 1,5 km plavání, 33 km na horském kole a 10 km běhu. 
Právě v rámci tohoto závodu se bude udělovat většina medailí mis-
trů Evropy, bodů do světového poháru a samozřejmě také kvalifi-
kační místa na mistrovství světa pro sportovce ve věkových katego-
riích. Nedělní program nabídne závod pro příchozí na kratších tra-
tích Sprint skládající se z 300 m plavání, 14 km na kole a 5 km běhu. 
Poté přijdou na řadu mládežnické kategorie v rámci mistrovství 
Evropy a na závěr celého programu nejpopulárnější podnik 
víkendu – Short Track. V tomto atraktivním závodě na velmi krát-
kých ale technických okruzích se představí 30 nejlepších profesio-
nálek a profesionálů. Každoročně závody navštěvují tisícovky 
diváků a přenáší je živě Česká televize. V doprovodném programu 
znovu nebudou chybět koncerty pod širým nebem, food festival 
nebo autogramiáda hvězd závodu.
Detailní informace a přihlášku zájemci najdou na www.xterrapla-
net.com/…ech. Michal Piloušek, ředitel závodu

Když jsme před rokem rekapitulovali nejúspěšnější atletickou sezonu v historii Prachatic, 
zdálo se, že bude velmi obtížné se k těmto výsledkům do budoucna byť jen přiblížit. To, co nám 
ale v roce 2023 naše atletky a atleti předvedli, překonalo i ty nejoptimističtější představy. 
Vždyť na Mistrovství ČR a přeborech Jihočeského kraje byly naše barvy k vidění na stupních 
vítězů celkem 49×!
Vynikajících výsledků dosáhla po přestupu mezi dorostenky chodkyně Ludmila Kozlová, 
která již na zimním Mistrovství ČR v hale ukázala 3. místem svým soupeřkám, že ani v této 
kategorii nehodlá hrát „druhé housle“. A v hlavním závodě sezony na Mistrovství ČR již nena-
šla přemožitelku a stala se zcela zaslouženě mistryní České republiky!  
Z přeborů Jihočeského kraje pak naši reprezentanti přivezli celkem 12 přebornických titulů, 
o které se postarali Jolana Prixová (6×), Matěj Hnízdil (2×), Pavlína Loudová (2×), štafeta
4× 60 metrů mladších žákyň (Střelečková, Prixová, Vozábalová, Loudová) a družstvo mladších 
žákyň. Věřím, že kvalitní práce našich trenérek a trenérů na všech úrovních, od nejmenších 
dětí – Lvíčat přes členy Sportovního střediska až po dospěláky, bude i do budoucna přinášet 
našim atletkám a atletům radost ze sportování. Antonín Pilát, Atletika Prachatice

Multifunkční knihovnické a vzdělávací centrum – aktuální milníky

XTERRA bude zároveň světovým pohárem i mistrovstvím Evropy

Skvělá sezona prachatických atletů  

Studie centra.  Autor: Jakub Nepustil
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ZUŠ Prachatice připravila

… v prosinci pro školy, školky i veřejnost celkem 13 koncertů a před-
stavení. Taneční představení Zima bude možné zhlédnout ještě 
v lednové repríze. Vstupenky budou v předprodeji v infocentru.

Jakub Weiss, ZUŠ Prachatice, foto Kateřina Přibylová

Sobota před první adventní nedělí patří již mnoho let v Prachaticích akci Vázání adventních 
věnců pro veřejnost, kterou pořádá naše skautské středisko. Letos nám plány narušil neob-
vyklý sněhový příval, a proto byla akce v plánovaný den konání raději přesunuta na neděli. 
Počasí se umoudřilo, zaměstnanci DDM pročistili přístup k budově sněhovými závějemi, a tak 
se odpoledne mohla místní tělocvična opět zaplnit vůní jedlového chvojí, která je tím prvním, 
co příchozí praští přes nos. Chvojí jsme totiž za pomoci Městských lesů Prachatice připravili 
už o týden dříve.
Návštěvníků bylo hojně z řad skautů i veřejnosti. Díky finanční podpoře města Prachatice 
bylo tentokrát na výběr i velké množství krásných ozdob, což ocenily zvláště některé děti, 
jejichž věnce pak byly zakryté dřevěnými sněhovými vločkami, domečky a soby. Letošní 
novinkou byly ozdoby se skautskou tématikou vytištěné na 3D tiskárně.
Atmosféra naplněná povšechným hlaholem a vánočními koledami naladila přítomné na adventní vlnu. Zapojily se děti i dospělí všech věko-
vých kategorií. Pod rukama návštěvníků vnikaly věnce různých barevných kombinací a v mnoha prachatických rodinách tak v neděli večer 
zahájili advent zapálením první svíčky na věnci z této akce. Více fotografií naleznete na našich webových stránkách www.skautiprachatice.cz. 

Vlaďka Šmajclová, Junák – český skaut, středisko Zlatá stezka Prachatice

Co chystá dům dětí a mládeže?
Vstupujeme do nového kalendářního roku a u nás v domečku jsou 
již v plném proudu přípravy dalších akcí, které pro vás a vaše děti 
chystáme.
I v roce 2024 pro vás připravujeme velkou řadu již tradičních akcí. 
První akcí tohoto pololetí bude dětský karneval v neděli 11. 2. 
v Národním domě, tentokrát se sejdeme na „Šmoulí párty“. Dále se 
na vás budeme těšit na našich akcích o jarních prázdninách, které 
v našem okrese připadají na první březnový týden. Na Zelený čtvr-
tek se v prostorách domečku uskuteční další hojně navštěvovaná 
akce a to Velikonoční zvyky a tradice. Opět budeme zdobit vajíčka, 
perníčky a vyrábět různé dekorace. Do konce školního roku nás 
dále ještě čeká Pohádková stezka, Den dětí, přehlídka činnosti 
kroužků a především množství letních příměstských i pobytových 
táborů. Jejich nabídka bude zveřejněna na stránkách DDM (www.
ddm-prachatice.cz) od 22. ledna 2024, přihlašování bude spuštěno 
1. února 2024 v osm hodin. Každoročně se tábory velice rychle plní, 
proto neváhejte a vybírejte z naší bohaté nabídky. Pro další infor-
mace sledujte naše webové a facebookové stránky. 

Renata Jandová, DDM Prachatice

Skautské vázání adventních věnců

Bylo nebylo jedno peklo
a jedno nebe

… tak začalo vystoupení střední pedagogické 
školy v programu Mikulášského dobrodružství 
v Národním domě. Než pozvali všechny pří-
tomné na mikulášský ples, pilně se připravo-
vali. Čerti si vybírali blechy z kožichů, brousili 
kopyta a rovnali rohy. Andělé si vyprašovali 
křídla, upravovali šaty a rovnali svatozáře. 
Když máte studenty, které to baví aneb Drama-
tická výchova v praxi …

Text a foto Ivana Bečvářová

Vánoční advent je obdobím, kdy se dny naplňují radostí a otevíráme svá srdce setkává-
ním s ostatními lidmi. Vytváření a sdílení nezapomenutelných chvil je tou pravou pod-
statou vánočního času.
Proto jsme se na Zlaté stezce 240 opět po roce rozhodli přinést radost a vánoční atmo-
sféru do běžného každodenního života a ve čtvrtek 7. prosince jsme přivítali v naší 
škole ty nejmenší a strávili s nimi právě tento kouzelný adventní čas.
Naši budoucí prvňáčci si s nadšením vytvořili vánoční ozdoby v podobě roztomilých 
andělíčků a zářivých hvězd a nezapomněli napsat dopis Ježíškovi, který hned poslali 
vánoční poštou. Ve venkovní učebně se zahřáli teplým voňavým čajem a ochutnali 
sladké vánoční cukroví.
Za zpěvu koled v podání dětského školního sboru Zlaťáček ztvárnili šikovní prvňáčci 
živý betlém a velkou novinkou bylo vánoční hudební vystoupení Zlatých učitelek. Nád-
hernou adventní tečkou bylo pěvecké vystoupení paní Růžičkové. Všem, kteří se na této 
akci podíleli, patří veliký dík. Text a foto Olga Turková, učitelka ZŠ Zlatá stezka

Advent přišel na Stezku
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Děti narozené v prachatické
nemocnici v listopadu 2023

Anna Piloušková
Michaela Krejčí

Jakub Eichner
Matouš Korous

Iveta Nová, odbor vnitřních věcí

V listopadu 2023 se v Prachaticích narodilo 16 dětí: osm 
chlapců a osm děvčat. U chlapců bylo každé jméno jedi-
nečné, u dívek se dvakrát opakovalo jméno Karolína.
Narozené děti s trvalým pobytem v Prachaticích jsou čtyři. 
Ke zveřejnění jména a příjmení dali rodiče souhlas:

Radniční list – měsíčník města Prachatice.
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Pryč z drogového doupěte
Uprostřed noci zatkla policie matku tří dětí. 
Nejmladší je teprve šestileté. Je nutné, aby se 
o děti někdo postaral, protože jejich matka 
bude převezena do cely předběžného zadr-
žení. Policie volá na pohotovostní telefon 
oddělení sociálně-právní ochrany dětí Měst-
ského úřadu Prachatice. Pracovnice, která 
právě slouží noční, okamžitě vyráží na místo. 
Začíná rychlá akce, během které je nutné 
bezodkladně najít pro děti místo, kde o ně 
bude dobře postaráno … Je dlouho po půl-
noci, když sociální pracovnice předává spící 
děti do bezpečí dětského centra. Ve čtyři 
hodiny ráno se pracovnice vrací domů. 
V osm hodin už je ale zpět ve své kanceláři, 
připravena k další práci.
Tým prachatického odboru sociálních věcí 
děkuje za bezvadnou spolupráci prachatické 
policii a Dětskému centru ve Strakonicích.

Lenka Psutková, Michaela Traore
odbor sociálních věcí

Jednou větou
Nové parkovací automaty ve městě umožní 
běžné způsoby úhrady, včetně platby kartou 
či mobilním telefonem, a strážníkům rychlou 
kontrolu (ne)zaplacení poplatku. (vam)

Vánoční dílna a vzácná návštěva v Paraplíčku
První prosincový týden byl v Paraplíčku originální, 
pestrý a především kouzelný. Předvánoční období 
jsme si společně s dětmi a rodiči zpestřili vánoční 
dílnou hned v pondělí po první adventní neděli. 
Školka se proměnila na Ježíškovo dílničku se spous-
tou šikovných malých i velkých skřítků (maminek, 
tatínků a prarodičů). 
Ve vánoční dílně jsme se společně všichni zastavili 
a na moment se z nás stali skřítkové, kteří různými 
formami zhmotňovali kouzelnou a voňavou atmo-
sféru blížících se Vánoc. Pod vedením hlavních 
skřítků (učitelek) si rodiče s dětmi vytvořili krásné 
svícny zdobené přírodním materiálem. Další „skří-
tek“ měl na starosti sklenice, které se zdobily 
ubrouskovou technikou a dotvářely se umělým sně-
hem či dalšími ozdobnými předměty. „Skřítek“ 

nezapomněl ani na vánoční dekoraci v podobě věnečku ze šišek ozdobeného mašličkami. 
Všichni skřítkové, malí i velcí, byli tak šikovní, že díky jejich fantazii vznikla nádherná díla, 
která si odnesli domů.
Během společného tvoření, povídání si, ochutnávání občerstvení od maminek nám milou 
atmosféru dokreslovaly vánoční písničky. Akce byla velmi příjemná a byli jsme rádi, 
že jsme mohli společně strávit předvánoční čas.
Následující den jsme byli v Paraplíčku poctěni vzácnou návštěvou Mikuláše, čerta a anděla. 
Ti se zastavili v každé třídě. Někde dokonce čert vytáhl svou knihu hříchů. Ale nebojte, 
nikoho s sebou do pekla neodnesl, neboť zjistil, že v Paraplíčku jsou samé šikovné a hodné 
děti. Básničky všechny hříchy smazaly, a tak hodný anděl mohl obdarovat nadílkou 
všechny přítomné dětičky. Marika Šmajclová, foto Jana Seberová 

Co v osnovách nenajdeš – projekt ZŠ a MMŠ Prachatice, Národní 1018
Naše škola čerpá finanční prostředky z ESF v rámci OP JAK Šablony pro MŠ 
a ZŠ I. Cílem projektu je zvyšování kvality, inkluzivity a účinnosti systémů 
vzdělávání a zajišťování rovného přístupu ke kvalitnímu a inkluzivnímu 
vzdělávání.
Jednou z aktivit projektu je inovativní vzdělávání, které jsme na začátku 
prosince realizovali formou projektového vyučování. Projekt jsme nazvali 
Co v osnovách nenajdeš. Jeho cílem bylo vytvořit stanoviště, na kterých se 
žáci naučí něčemu, co se běžně ve škole neučí. Podařilo se vytvořit 43 témat 
z různých oblastí – přírodovědné, matematické, dějepisné, ekologické, jazy-
kové, zeměpisné, umělecké, sportovní a IT. Více než na polovině stanovišť 
byli lektoři – externisti – odborníci ve svém oboru – vyučující na univerzitě, 

lidi z praxe s bohatými zkušenostmi, odborníci z neziskového sektoru, profesionálové ve svém oboru. Další stanoviště zajišťovali pedagogové 
školy, pro které je dané téma blízké a dlouhodobě se o něj zajímají. Cílem projektu bylo také to, aby se na stanovištích potkaly děti různého 
věku,  napříč celou školou. Většinou si děti téma zvolily samy a pronikly např. blíže do života hmyzu, ryb a ptáků, seznámily se s novým způ-
sobem pěstování rostlin – hydroponií, podnikly cestu medu, zjišťovaly, co mohou udělat pro zlepšení klimatu, mohly si vyzkoušet chemické 
pokusy, vytvářely erupci sopky, na několika stanovištích muzicírovaly, tancovaly latinskoamerické tance, zdobily perníčky, několik stano-
višť bylo věnováno sebepoznání, sportu, tvorbě PC her, tisku na 3D tiskárně, umělé inteligenci, vyráběly z vlny, batikovaly, učily se správně 
fotografovat, háčkovat a šít, poznávaly práci IZS, do terénu vyrazily poznávat historii Prachatic, do okolí podnikly výlet se seniory, v bazénu 
si vyzkoušely potápění a nechybělo ani stanoviště první pomoci. S knihovnicemi tvořily komiks a ze stanoviště výroby zdravých svačin 
vznikne kuchařka. Projekt byl organizačně velmi náročný, moc děkujeme všem, kteří se na něm podíleli a jsme rádi, že byl přínosem pro 
žáky, kterým zpestřil výuku.  Hana Bolková, ředitelka školy

Hokejbalisté na radnici
Místostarosta města Jan Kotrba přijal 
na radnici tým hokejbalistů Highlanders 
Prachatice. Pogratuloval úspěšným spor-
tovcům, kteří v červenci získali medailové 
umístění na mistrovství světa juniorů, 
a poděkoval za reprezentaci našeho města. 
Hráči se podělili o zážitky a očekávají, 
co přinese další sezona.
Hokejbalový klub v Prachaticích má počet-
nou členskou základnu. Ke zkvalitněním 
tréninků v zimním období by mu pomohlo 
zastřešení stávající arény.

Text a foto Jana Hulešová
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Špičková medicína se dá dělat všude, kde je k tomu nakloněný tým lidí
Vladimír Študent – primář gynekologicko-porodnického oddě-
lení Nemocnice Prachatice, a. s. 
Osmatřicetiletý rodák z Hradce Králové, kde studoval gymnázium 
i lékařskou fakultu. Po škole poprvé opustil východní Čechy, praco-
val na porodnici ve Fakultní nemocnici Brno, poté na porodnicích 
v Bohunicích a na Obilním trhu, později ho k sobě vzal tamní onko-
gynekologický tým. Onkogynekologie byla důvodem, proč se 
původně pro obor gynekologie a porodnictví definitivně rozhodl. 
Strávil v 5. ročníku fakulty výjimečný měsíc na proslulém pracovi-
šti na Taiwanu. Přednostou byl prezident mezinárodní světové 
onkogynekologické společnosti a jeho tamní mentor dr. Qui mu 
obor prezentoval snad, jak nejlépe šlo. Z Brna se vrátil domů 
do východních Čech, aby byl nápomocný dědovi, nechtěl ho nechat 
samotného. Na alma mater odatestoval v oboru gynekologie 
a porodnictví a začal se více věnovat podoboru – gynekologické 
onkologii, učil mediky, naskýtaly se možnosti stáží. Tak se dostal 
k Apolináři, do Itálie, Německa, Holandska i do Spojených států.

Jak dlouho jste strávil v Americe?
Byl jsem tam více než rok, krásné chvíle, bylo to nabíjející, ponořil 

jsem se do gynekologické onkologie a vynořil se zase doma, tento-
kráte už v Praze. Měl jsem možnost v Rochesteru zůstat, ale ještě 
dlouho bych prožíval to, co zde prožívají kolegové z Ukrajiny, 
a táhlo mě to zase domů – táta, partnerka, touha vlastní rodiny. Při-
šla nabídka profesora Zikána věnovat se gynekologické onkologii 
na Bulovce, nastoupil jsem tam v roce 2020 na místo vedoucího 
lékaře jednotky intenzivní péče gynekologicko-porodnické kliniky, 
stal jsem se zástupcem přednosty pro vědu a výzkum, zástupcem 
primáře.

Co jste přesně ve Spojených státech dělal?
V týmu profesora Marianiho na Mayo Clinic v Rochesteru 

v Minnesotě jsem se věnoval převážně zhoubným nádorům dělohy. 
Většinu času jsem pracoval na metaanalýze porovnávající výsledky 
léčby jednoho vzácného zhoubného nádoru dělohy (karcinosar-
kom), a byla úspěšná. Výsledky byly až nečekané, jednoznačně uká-
zaly rozdíly ve výsledcích léčby podle jejího druhu, dalo by se říct, 
že jsem objevil léčbu této relativně vzácné nemoci, která byla 
ale dávno známá, jen se používala někde, a jinde zase ne. Díky tomu 
jsem měl na toto téma zvanou přednášku na Mayo Clinic pro asi tři-
cet profesorů onkologie, gynekologie, radioterapie i patologie. 
Neskutečná čest a zážitek. V řeči fotbalu jsem si chvilku zahrál 
za Real Madrid. Před koncem pobytu v USA jsem na stejné téma 
ještě přednášel v italském Římě na jedné z největších světových kon-
ferencí v našem oboru.

Hlavní rozdíly mezi českým a americkým zdravotnictvím?
V USA se za péčí cestuje, pacientům se předkládají předem známé 

statistiky výsledků léčby daných lékařských týmů, dokonce jednotli-
vých lékařů. Klient si může více připlácet i vybírat, a vše je regulo-
váno penězi. Kdo má omezené zdravotní pojištění nebo musí kvůli 
péči prodat střechu nad hlavou, což se běžným lidem třeba při léčbě 
rakoviny stává, o to více pracuje se zdroji dat. Náročnost klientů se 
projevuje i v ordinaci lékaře, kde chtějí maximálně využít svůj draze 
zaplacený čas, neodejdou ani o minutu dříve a kladou jednu otázku 
za druhou, jako byste byli v AZ kvízu. V USA se nespokojí s tím, že se 
říká, že je zde prý nějaká vyhlášená nemocnice, ale potřebují znát 
fakta. Slova jako bydlíme zde, stojí tady nemocnice, patříme sem 
spádově, tak tam půjdeme, třeba to zde nebude tak špatné, jsou 
typické pro naše občany.

Proč jste si za další působiště vybral právě Prachatice?
Rok 2022 mě vzhledem k dění v osobní rovině, přeneseně i v té 

pracovní, přiměl přemýšlet o zásadní změně. Přál jsem si pokračo-
vat v pracovním i osobním rozvoji. Neustrnout. Miluju velehory, 
ty mi zobrazují malost člověka, pokud jde proti svému osudu, a zde 
jsme na Šumavě, krůček od Alp. Je tu čistší vzduch a klid do té míry, 
do jaké si ho udělám, takže je jen zdánlivý (smích). Vážně, znám 
mnoho lidí, kteří své ambice odkládají poté, co vyhořeli z negativ-
ních nálad okolo. A že právě zdravotníci na sebe navíc přebírají 
i neduhy svých pacientů. Veřejná nemocniční medicína je mi zatím 

bližší než soukromá sféra, v našem oboru lze jít do ambulance vždy. 
Zároveň ve mě dozrál pocit, že mám velkou chuť na to, vzít si plnou 
zodpovědnost za vedení pracoviště a nechat na něm vlastní rukopis. 
Vychovávat generaci lékařů, kterým předám svou vášeň pro obor 
a budu je podporovat v pozitivním myšlení. Se svou vizí vytvoření 
inovativního pracoviště jsem se potkal při výběrovém řízení na pri-
máře v Prachaticích s panem ředitelem Čarvašem a panem náměst-
kem Čerklem, a to dokonce tak, že dali podnět Jihočeskému kraji 
a ten mě pod vedením pana hejtmana Kuby také vyslyšel. Pro mě 
dosud výjimečná podpora v dlouhodobém horizontu ze strany 
nemocnice i kraje mě přesvědčily o smysluplnosti práce pro lidi 
zdejšího regionu.

Jaké aktivity jsou pro vás zásadní v gynekologii v prachatické 
nemocnici?

Možná to bude teď znít velmi troufale, ale zde mám tři cíle. Věno-
vat se nadále minimálně invazivní chirurgii (laparoskopie, hystero-
skopie) a pokračovat s trendy na úrovni světové extratřídy. Vybudo-
vat postupem času v Prachaticích regionální onkologické centrum. 
Věnovat se klinickým a akademickým studiím, na které budeme 
schopní dosáhnout a budeme na ně mít prostor.

V čem vám pomáhají zkušenosti ze zahraničí?
V práci se zdroji informací. V tom, že dobře připravený projekt 

má šanci na převratný úspěch. A hlavně, v USA se běžně za prací člo-
věk stěhuje tisíce kilometrů nebo denně dojíždí 100 mil. Bez této 
zkušenosti bych možná nikdy nevytáhl paty z východních Čech. 
Stáže v cizině mi přestřihly pupeční šňůru a současně ukázaly, 
že špičková medicína se dá dělat všude, kde je k tomu nakloněný 
tým lidí ochotných spolupracovat a jít si tak za společným snem. 
Ale nemyslete si, nemít v sobě ten známý pocit, všude dobře, doma 
nejlíp, asi teď stále sedím v labu v Rochesteru.

Máte nějaké poselství (nejen) do nového roku?
Pokud už teď jezdíte za péčí daleko, aniž byste museli, uvědomte 

si, že i díky tomu budete stejně tak daleko, ne-li dál, jezdit za desítky 
let, kdy budete také o stejnou dobu staší. Ale pokud víte, že jezdíte 
za kvalitou, dělejte to dál, protože jde o vaše zdraví.

Vyptával se Václav Malina.
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